

研究报告

NMDA受体显像剂⁹⁹Tc^m-NCAM的制备和受体结合分析

颜成龙¹; 周杏琴²; 曹国宪^{2,*}; 张建康²; 钦晓峰²; 徐希杰²; 邹美芬²

1. 江南大学 医药学院, 江苏 无锡 214122

2. 卫生部核医学重点实验室, 江苏省原子医学研究所, 江苏 无锡 214063

收稿日期 2008-12-2 修回日期 2009-2-19 网络版发布日期: 2009-8-8

摘要 用⁹⁹Tc^m标记新的美金刚胺(memantine)衍生物N-[2-(N-(2-巯基乙基)氨基乙酰基)-N-(2-巯基乙基)3,5-二甲基金刚烷胺基乙酰胺(N₂S₂-memantine, 简称NCAM), 并通过优化标记条件获得放射化学纯度达95%以上的标记化合物⁹⁹Tc^m-NCAM。脂溶性实验测得其脂水分配系数lg P=1.90。放射性受体结合分析显示, 其与N-甲基-D-门冬氨酸(NMDA)受体结合具有饱和性, 根据受体B区理论编制的计算机程序求出NMDA受体结合参数最大结合容量B_{max}=56.8 μmol/g, 平衡解离常数K_d=706.3 nmol/L, 特异性NMDA受体拮抗剂能阻断其与NMDA受体的结合。结果显示⁹⁹Tc^m-NCAM与NMDA受体结合具有中等程度的亲和力和结合特异性, 具有较好的脂溶性, 易透过血脑屏障, 有可能成为一种新的NMDA受体显像剂。

关键词 [NCAM](#); [NMDA受体](#); [放射性受体结合分析](#); [显像剂](#)

分类号 [R817](#)

Radiochemical Synthesis and Radio-Ligand Receptor Binding Assay of ⁹⁹Tc^m-NCAM as a Potential NMDA Receptor Imaging Agent

YAN Cheng-long¹; ZHOU Xing-qin²; CAO Guo-xian^{2,*}; ZHANG Jian-kang²; QIN Xiaofeng²; XU Xi-jie²; ZOU Mei-fen²

1. School of Medicine and Pharmaceutics, Jiangnan University, Wuxi 214122, China;

2. Key Laboratory of Nuclear Medicine, Ministry of Health, Jiangsu Institute of Nuclear Medicine, Wuxi 214063, China

Abstract A new radio-ligand ⁹⁹Tc^m-NCAM was synthesized by labeling a derivative of memantine N₂S₂-memantine (N[2-(N-(2-mercapotoethyl))aminoforylmethyl] N-(2-mercapotoethyl)-3, 5- dimethyladamantyl aminoacetamide, NCAM), and its radiochemical purity was greater than 95% determined by TLC under optimized labeling conditions. The radio-ligand receptor binding assay was shown that the binding of radio-ligand ⁹⁹Tc^m-NCAM to NMDA receptor was saturable with a dissociation constant K_d of 706.3 nmol/L and a B_{max} of 56.8 μmol/g calculated by a computer program written based on the receptor theory in B region. The competitive analysis show that such specific binding could be inhibited by specific inhibitors of NMDA receptor. Its oil/water partition coefficient is 1.90. In conclusion, the new radio-ligand ⁹⁹Tc^m-NCAM, which was synthesized by the method of directly labelling NCAM with ⁹⁹Tc^m, has a moderate affinity and specific binding to NMDA receptor, and can easily transported through the blood-brain barrier(BBB). Therefore, it may be a potential NMDA receptor imaging agent.

Key words [N₂S₂-memantine](#) [NMDA receptor](#) [radio-ligand](#) [receptor binding assay](#); [imaging agent](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(192KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“NCAM; ” 的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [颜成龙](#)
- [周杏琴](#)
- [曹国宪](#)
- [张建康](#)
- [钦晓峰](#)
- [徐希杰](#)
- [邹美芬](#)

